

## **OPEN LETTER TO PRIME MINISTER JUSTIN TRUDEAU**

The Right Honourable Justin Trudeau, P.C., M.P.  
Prime Minister  
Office of the Prime Minister 80 Wellington Street Ottawa, ON K1A 0A2

October 5, 2020

Dear Prime Minister Trudeau,

Our communities are still reeling from the incident that took place this September 12, 2020. On that day, a member of the Canadian community, Mohamed-Aslim Zafis, was ruthlessly killed in front of the IMO Mosque in Toronto by an individual with apparent links to a neo-Nazi group.

This attack did not happen in isolation. This attack is one in a long series of a chain of horrifying attacks on racialized communities in Canada. Faith-based communities, as well as racialized communities, have faced attacks on our homes, our places of worship, our children, and our congregants at the hands of white supremacist organizations.

We are calling on the federal government to establish a national action plan on dismantling white supremacist and neo-Nazi groups that threaten Canadians who are Black, Indigenous, Jewish, Muslim, or Sikh, amongst other communities.

In 2015, according to counter-terrorism experts in Canada, we had 100 alt-right or white supremacist groups operating in Canada. [Now, we have over 300.](#) Some of these groups train with explosives and live ammunition. Others have shown up to intimidate racialized communities – and they operate from coast to coast. Therefore, we need bipartisan action from all political parties to counter these groups.

While we recognize and appreciate that last year, two organizations affiliated with white supremacy were banned under the listing provisions of the *Criminal Code*, far more needs to be done.

We look forward to ongoing dialogue with the government to ensure that action be taken now. An attack like this should never happen again.

Sincerely,

The National Council of Canadian Muslims

The World Sikh Organization

The Centre for Israel and Jewish Affairs

The Canadian Anti-Hate Network

Amnesty International

The British Columbia Civil Liberties Association

The Canadian Labour Congress

The Alberta Federation of Labour

The Canadian Union of Public Employees

The Coalition Against White Supremacy & Islamophobia

The Canadian Federation of Students

The Black and Indigenous Alliance Alberta

Baha'i Community of Canada

The Living Interfaith Sanctuary

The NJUP Coalition

The Centre on Hate, Bias and Extremism

Network for Research on Right-wing Extremism in the CAF

The Rideau Institute

Vaughan African Canadian Association

African Canadian National Coalition against Hate, Oppression and Racism

Social Planning Council of York Region

Black Youths of York Region

The Canadian Council of Imams

The Canadian Defence and Security Network

The Canadian Peace Congress

Cc:

The Honourable Leader of the Official Opposition Erin O'Toole

The Honourable Jagmeet Singh

The Honourable Yves-François Blanchet

## **LETTRE OUVERTE AU PREMIER MINISTRE JUSTIN TRUDEAU**

Le très honorable Justin Trudeau, C.P., député.  
premier ministre  
Cabinet du premier ministre 80, rue Wellington Ottawa, ON K1A 0A2

5 octobre 2020

Cher premier ministre Trudeau,

Nos communautés sont toujours sous le choc de l'incident qui a eu lieu ce 12 septembre 2020. Ce jour-là, un membre de la communauté canadienne, Mohamed-Aslim Zafis, a été impitoyablement tué devant la mosquée de l'OMI à Toronto par un individu ayant des liens apparents à une certaine montée inquiétante de néonazisme.

Cette attaque ne s'est pas produite de manière isolée. Cette attaque fait partie d'une longue série d'attaques horribles contre des communautés racialisées au Canada. Les communautés confessionnelles, ainsi que les communautés racialisées, ont été confrontées à des attaques visant leurs maisons, leurs lieux de culte, leurs enfants et les fidèles aux mains d'organisations suprémacistes blanches.

Nous demandons au gouvernement fédéral d'établir un plan d'action national pour démanteler les groupes suprémacistes blancs et néonazis qui menacent les Canadiens noirs, autochtones, juifs, musulmans ou sikhs, entre autres communautés.

En 2015, selon les experts de la lutte contre le terrorisme au Canada, nous avions 100 groupes de droite alternative ou suprémacistes blancs opérant au Canada. [Aujourd'hui, nous en avons plus de 300](#). Certains s'entraînent avec des explosifs et des balles réelles.

D'autres se sont montrés pour intimider les communautés racialisées - et ils opèrent d'un océan à l'autre. Par conséquent, nous avons besoin d'une action bipartite de tous les partis politiques pour contrer ces groupes.

Bien que nous reconnaissons que l'année dernière, deux organisations affiliées à la suprématie blanche ont été interdites en vertu des dispositions d'inscription du Code criminel, il reste beaucoup à faire.

Nous attendons avec impatience le dialogue continu avec le gouvernement pour nous assurer que des mesures soient prises dès maintenant pour que ces attaques ne se poursuivent pas.

Cordialement

Le Conseil national des musulmans canadiens

L'Organisation mondiale des sikhs du Canada

Centre consultatif des relations juives et israéliennes

Amnistie Internationale

The Canadian Anti-Hate Network

L'Association des libertés civiles de la Colombie-Britannique

Le Congrès du travail du Canada

La Fédération du travail de l'Alberta

Le Syndicat canadien de la fonction publique

La Coalition contre la suprématie blanche et l'islamophobie

La Fédération canadienne des étudiantes et étudiants

The Black and Indigenous Alliance Alberta

Communauté bahá'íe du Canada

The Living Interfaith Sanctuary

The NJUP Coalition

The Centre on Hate, Bias and Extremism

Network for Research on Right-wing Extremism in the CAF

The Rideau Institute

Vaughan African Canadian Association

African Canadian National Coalition against Hate, Oppression and Racism

Social Planning Council of York Region

Black Youths of York Region

The Canadian Council of Imams

The Canadian Defence and Security Network

The Canadian Peace Congress

Cc:

The Honourable Leader of the Official Opposition Erin O'Toole

The Honourable Jagmeet Singh

The Honourable Yves-François Blanchet